

ឈប់ ហើយ ពិចារណា



ពិនិត្យមើល ប្រភព

នៅក្នុងការធ្វើប្រជាមតិ នាពេលខាងមុខនេះ

ក្នុងអំឡុងពេលធ្វើប្រជាមតិ អ្នកអាចប្រទះឃើញព័ត៌មានដែលគ្មានភស្តុតាងគាំទ្រ បាត់បរិបទ ឬថែមទាំង មានការបំភាន់ដោយចេតនាទៀតផង។ ដើម្បីឱ្យបានជ្រាបច្បាស់លាស់ ចូរធ្វើជាអ្នកចូលចិត្តរិះគន់នៅពេល មើល ឬអានព័ត៌មាន ហើយគិតថាព័ត៌មាននោះត្រឹមត្រូវ ហើយពិតឬក៏អត់។

យុទ្ធវិធីផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មាន ខុស

ការផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានខុស គឺជាការផ្សព្វផ្សាយ ព័ត៌មានមិនពិតដោយចេតនា ដែលបង្កើតឡើង ដើម្បីបំភាន់ និងដាក់ឥទ្ធិពលលើមតិសាធារណៈ ដោយចេតនា ហើយការផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានខុស មិនរីករាលដាលដោយខ្លួនឯងនោះទេ។ មនុស្ស ដែលព្យាយាមផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានមិនពិត អាច ប្រើយុទ្ធវិធីមួយចំនួនខាងក្រោមដើម្បីព្យាយាម និងបំភាន់អ្នកដោយចេតនា

គ្រាន់តែសួរសំណួរប៉ុណ្ណោះ

មនុស្សអាចសួរសំណួរដោយចេតនា ដើម្បីដាក់ ការសង្ស័យលើអ្វីមួយដោយមិនផ្តល់ភស្តុតាង ណាមួយសោះ។ ទោះបីជាសំណួរភាគច្រើន ដែលសួរនោះគឺស្របច្បាប់ក៏ដោយ ចូរឃ្នាំមើល សំណួរនានាដែលសួរដោយមិនស្មោះត្រង់ ឬអំពី ស្ថានភាពដែលមិនទំនងទាល់តែសោះ។ ឈប់ ហើយពិចារណា ថាហេតុអ្វីបានជាគេកំពុងសួរ សំណួរនេះ។

ភាសាអារម្មណ៍

ភាសាថ្មីខ្លាំងដែលរំពួកពីអារម្មណ៍អវិជ្ជមាន ដូចជាកំហឹង ឬការភ័យខ្លាច អាចធ្វើឱ្យមតិការ រីករាលដាលកាន់តែងាយស្រួល។ ប្រសិនបើ អ្នកឃើញអ្វីមួយ ដែលធ្វើឱ្យអ្នកមានអារម្មណ៍ ឆ្លើយតបខាងផ្លូវចិត្តខ្លាំងក្លា សូមឈប់ ហើយ ពិចារណាពីមូលហេតុ។

ការជ្រើសរើសអ្វីមួយដើម្បីទទួលបាន អត្ថប្រយោជន៍ (Cherry-picking)

ការជ្រើសរើសអ្វីមួយដើម្បីទទួលបានអត្ថ ប្រយោជន៍ (cherry-picking) កើតមានឡើង នៅពេលដែលព័ត៌មានត្រូវបានផ្តល់ឱ្យដោយគ្មាន បរិបទ ដូចជារូបថតអេក្រង់ ឬស្តីតី ដោយមិន យោងទៅប្រភពដើមរបស់វា។

តួនាទីរបស់អ្នកជា អ្នកបោះឆ្នោត

ច្បាប់ប្រជាមតិមិនគ្រប់គ្រងការពិតនៅក្នុងការ ទំនាក់ទំនង ឬការផ្សព្វផ្សាយពាណិជ្ជកម្មទេ។ សូមចំណាយពេលពិចារណា ថាព័ត៌មាននោះ គឺ៖

អាចទុកចិត្តបាន

តើវាមកពីប្រភពដែលអាចទុកចិត្តបាន ឬដែលអាចទទួលស្គាល់បានឬទេ?

តើអ្នកដឹងពីប្រភពនៃព័ត៌មាននោះទេ? តើវាមកពីប្រព័ន្ធផ្សព្វផ្សាយដែលមានការ ទទួលស្គាល់ ឬគណនីប្រព័ន្ធផ្សព្វផ្សាយសង្គម ជាផ្លូវការឬទេ? ប្រសិនបើអ្នកមិនប្រាកដទេ សូមពិនិត្យមើលថាគណនីនោះត្រូវបាន បង្កើតឡើងថ្មី ឬប្រសិនបើវាមានការបង្ហោះ ផ្សេងទៀត។

បច្ចុប្បន្ន

តើគេបោះពុម្ពវានៅពេលណា?

ដោយសារតែការបង្ហោះ/អត្ថបទត្រូវបាន ចែករំលែកនៅថ្ងៃនេះ មិនមានន័យថាវា បច្ចុប្បន្ននោះទេ។ ត្រូវពិនិត្យប្រភពដើម និង កាលបរិច្ឆេទបោះពុម្ពជាដាច់ខាត។ ការបង្ហោះ/ អត្ថបទចាស់ៗដែលប្រហែលជាមិនមានភាព ត្រឹមត្រូវទៀត អាចត្រូវបានចែករំលែក ដើម្បី ធ្វើឱ្យវាមើលទៅហាក់ដូចជាព័ត៌មានថ្មី។

តួនាទីរបស់ AEC

AEC គឺជាទីភ្នាក់ងារឯករាជ្យដែលត្រូវបានផ្តល់ ភារកិច្ចឱ្យគ្រប់គ្រងការធ្វើប្រជាមតិ។ តួនាទីរបស់ AEC គឺ៖

ផ្តល់ព័ត៌មានដែលអាចទុកចិត្តបាន អំពីដំណើរការធ្វើប្រជាមតិ

AEC នឹងផ្តល់ភាពងាយស្រួលដល់ការទទួល បានព័ត៌មាន ទាក់ទងនឹងរបៀបចុះឈ្មោះ ឬបោះឆ្នោត តាមរយៈយុទ្ធនាការផ្សព្វផ្សាយ ពាណិជ្ជកម្ម គេហទំព័រ មជ្ឈមណ្ឌលទំនាក់ទំនង និងគណនីប្រព័ន្ធផ្សព្វផ្សាយសង្គមរបស់យើង។ ប្រសិនបើមានព័ត៌មានមិនត្រឹមត្រូវអំពីដំណើរ ការទាំងនេះ AEC នឹងចាត់វិធានការដើម្បី កែតម្រូវកំណត់ត្រានោះ។ នៅខាងក្រៅ ដំណើរការទាំងនេះ - AEC មិនមានតួនាទី ណាមួយ ក្នុងការត្រួតពិនិត្យភាពត្រឹមត្រូវនៃ ការទំនាក់ទំនងប្រជាមតិទេ។

ស៊ើបអង្កេតការអនុញ្ញាតនៃការ ទំនាក់ទំនងប្រជាមតិ

ការទំនាក់ទំនងប្រជាមតិមួយចំនួន ត្រូវបាន ទាមទារឱ្យមានការអនុញ្ញាត ដើម្បីជួយអ្នកឱ្យ បានដឹងពីប្រភពនៃព័ត៌មាននោះ។

សម្ភារៈយុទ្ធនាការ Yes និង No

ទោះបីជា AEC ទទួលខុសត្រូវក្នុងការចេញ ខិតប័ណ្ណប្រជាមតិ ដែលនឹងមានព័ត៌មានពី យុទ្ធនាការ Yes និង No ជាផ្លូវការក៏ដោយ AEC មិនមានតួនាទីក្នុងការគ្រប់គ្រងភាពត្រឹម ត្រូវនៅក្នុងការទំនាក់ទំនងទាំងនេះទេ។